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Rozhovor s Davidem Rathem

Pozvání k mikrofonu přijal místopředseda poslaneckého

klubu ČSSD a patrně středočeský hejtman David Rath.

Dobrý večer, pane Rathe. 

David RATH, místopředseda poslaneckého klubu ČSSD

-------------------- Dobrý večer.

Jana ŠMÍDOVÁ, moderátorka -------------------- Budete určitě

hejtmanem, my jsme tedy použili slovo patrně, tak, jak to je v

tuto chvíli?

David RATH, místopředseda poslaneckého klubu ČSSD

-------------------- Tak nejdřív musí proběhnout nové zastupitelstvo, a to teprv volí hejtmana a radu,

tedy jakousi krajskou vládu. To zastupitelstvo svolává současný hejtman a zatím ho ještě nesvolal, čili

za předpokladu, že ho svolá někdy a za předpokladu, že tam bude dost hlasů, tak bych měl být

hejtmanem, ale to jsou minimálně dva předpoklady.

Petr HOLUB, moderátor -------------------- A tam jsou asi nějaké zákonné termíny, že to zastupitelstvo

musí být svoláno?

David RATH, místopředseda poslaneckého klubu ČSSD -------------------- Tak musí, ale vzhledem k

tomu, že my jsme pana současného hejtmana Bendla vyzvali, aby to svolal tak kolem 10. listopadu, a

on buď nereaguje nebo otálí, tak si myslíme a máme taky zprávy, že ODS přes nějaké nastrčené

organizace slabozrakých nebo někoho takového žalobou napadnou volby, že asi jsou neplatné, tak tím

se to prodlouží, takže ...

Jana ŠMÍDOVÁ, moderátorka -------------------- To je pravda, nebo určitě spekulace, signály?

David RATH, místopředseda poslaneckého klubu ČSSD -------------------- To je spekulace a uvidíme

tento pátek, jestli tyto naše zprávy jsou pravdivé, ale vzhledem k tomu, že pan Bendl se k tomu staví

tak laxně, tak si myslím, že spíš to vypadá, že to bude pravdivé.

Jana ŠMÍDOVÁ, moderátorka -------------------- A proč to ODS tak oddaluje? Vždyť voliči rozhodli,

verdikt tedy byl vynesen.

David RATH, místopředseda poslaneckého klubu ČSSD -------------------- To je spíš otázka na ODS.

Mně to připadá, máme určité zase informace, že jednak chtějí mít nějaký čas na v uvozovkách úklid.

Já bych to nazval spíš zametání stop a druhá věc, že ještě o některých věcech teď chtějí narychlo

rozhodnout například o čerpání dotací z evropských fondů, nebo o některých obchodních soutěžích

třeba na kolínskou nemocnici. Takže my jsme už jednou vyzvali, dnes máme s nimi znova jednání,

znova je vyzveme, aby tyto kroky už nečinili.

Petr HOLUB, moderátor -------------------- Vy máte vlastně dvě možnosti, s kým se domluvit v

zastupitelstvu Středočeského kraje, a to jsou buď komunisté nebo právě ODS. Nakonec hlasy od

někoho budete potřebovat, abyste se stal tím hejtmanem. Máte už jednání v tomto směru v nějakém

stádiu?

David RATH, místopředseda poslaneckého klubu ČSSD -------------------- Tak proběhla několik kol

jednání. My trváme na tom svém návrhu, tedy získat podporu pro menšinovou vládu sociální

demokracie ve středních Čechách, považujeme to za nejčistší řešení z mnoha možných. A já si

myslím, že to vypadá, že bychom mohli pro ni tu podporu nakonec sehnat. Zatím jsem ještě takto

trošku opatrný, protože s nikým jsme si neplácli, ta jednání ještě probíhají.

Jana ŠMÍDOVÁ, moderátorka -------------------- Ale už se to rýsuje.

David RATH, místopředseda poslaneckého klubu ČSSD -------------------- Ale mám takový pocit z

průběhu těch jednání, že je to realistická varianta.

Jana ŠMÍDOVÁ, moderátorka -------------------- A menšinová vláda v kraji, ve Středočeském kraji je

nejjasnější, jak jste řekl, nejzřejmější, ale také nejkomplikovanější.

David RATH, místopředseda poslaneckého klubu ČSSD -------------------- Proč myslíte?



Jana ŠMÍDOVÁ, moderátorka -------------------- No, hledat ac hoc podporu pro nejrůznější věci, to se

může vymstít, možná až opadne euforie, přijdou na stůl opravdu konkrétní věci?

David RATH, místopředseda poslaneckého klubu ČSSD -------------------- Tak to máte pravdu, že

určitě v celé řadě hlasování to může být dost dramatické. Na druhou stranu, víte, mně se úplně nelíbí

a dost mě spíš děsí taková ta situace v některých třeba velkých městech jako je Praha, kde to

připomíná takový podivný mrtvolný klid. Všechna hlasování probíhají jakoby bezproblémově, přitom

jaksi jenom se všude šíří různé fámy, spekulace o tom, jaké hrozné věci se tam dějí, a dokonce i

Topolánek hovořil o nějakých mafiánských strukturách. Čili já si myslím, že je daleko čestnější,

jednodušší, když ta jedna strana má tu zodpovědnost, přichází s nějakými svými návrhy a buď

projdou, nebo neprojdou, a je na ní, jak je diplomatická, jak to umí vyjednat a jak je argumentačně

silná.

Jana ŠMÍDOVÁ, moderátorka -------------------- Takže to berete trochu jako adrenalinový sport?

David RATH, místopředseda poslaneckého klubu ČSSD -------------------- Já myslím, že je to dobře

pro politickou kulturu, že vždycky je dobře, když máte nějakou vládní skupinu a pak opozici, a ta

opozice se snaží kontrolovat tu vládní skupinu a jedno, kde jsme, jestli jsme v opozici nebo u vlády,

prostě každý člověk je omylný, každý člověk má své slabosti a je potřeba, aby na něj někdo dohlížel.

Petr HOLUB, moderátor -------------------- Ale vy jako byste nepředpokládal, že nějaké slabosti máte.

David RATH, místopředseda poslaneckého klubu ČSSD -------------------- Určitě jich mám celou řadu.

Jsem naprosto nedokonalý člověk jako kdokoliv jiný.

Petr HOLUB, moderátor -------------------- Já jsem to zmínil proto, protože vy tedy kromě funkce

hejtmana, o kterou usilujete, si chcete uchovat i poslanecký mandát. Kromě toho jste si ještě stále

udržoval lékařskou praxi, pokud jste s tím v poslední době neskončil. Jak to chcete tedy všechno

stihnout?

David RATH, místopředseda poslaneckého klubu ČSSD -------------------- No, tak s lékařskou praxí

jsem neskončil a doufám, že nějakou aspoň zlomkovou si stále ponechám. Přece jenom je to moje

povolání, moje profese. A co se týká toho hejtmanování případného a poslaneckého mandátu, tak já

vážně uvažuji o tom, že bych se vzdal pozice předsedy zdravotního výboru, to by asi bylo skutečně

příliš. Co se týká toho řadového poslance, tak tam si myslím, že by se to možná nejspíš dalo

zvládnout. Já jsem od počátku byl rezervovaný, když se mě ptali, jestli se vzdám mandátu, tak jsem

říkal, že já nic takového neslíbím, že bych se vzdával mandátu a že naopak to nějakou dobu

vyzkouším, a pak to zhodnotím všechna plus, minus, a pak se rozhodnu. Víte ale, když si vezmete, že

premiér, což je poměrně exponovaná pozice, je současně řadovým poslancem a musí tady sedět u

každého hlasování, protože ten poměr je těsný, že ministr Julínek je současně senátor, takže on musí

být na ministerstvu, současně v Poslanecké sněmovně, protože tady se projednává jeho agenda a

současně musí být v Senátu, kde dokonce nějakou dobu byl jako předseda senátního klubu ODS, čili

relativně exponovaná pozice, že pan senátor Kubera je současně primátor významného města a

senátor, že tady ODS má jednoho člověka, který doposud byl vicehejtmanem Plzeňského kraje,

místostarostou i poslancem, čili v České republice ten souběh bývá poměrně častý, řekl bych, že je to

dokonce standard. Jestli je to dobře, nebo není to dobře, určitě záleží na úhlu pohledu. Někdo to bude

kritizovat, někdo to naopak bude hodně hájit. Má to své výhody i nevýhody.

Jana ŠMÍDOVÁ, moderátorka -------------------- Možná vašim voličům, kteří vám dali důvěru, se

ovšem taková kumulace funkcí nemusí líbit, na to jsou lidé, na to je veřejnost dost citlivá.

David RATH, místopředseda poslaneckého klubu ČSSD -------------------- To je pravda, ale já myslím,

že v tomhle jsem se choval naprosto férově. Řada kolegů říkala, že když budou hejtmani, tak se vzdají

mandátu. Já jsem nikdy nic takového neřekl. Na všechny tyto otázky jsem říkal, že to zvážím a že

dopředu nebudu říkat vůbec nic a že nevylučuju tu možnost, že budu dělat souběh těch funkcí, čili

moji voliči tuto informaci opakovaně mohli dostat a dostali a myslím si, že je férové, že budu

postupovat tak, jak jsem předem deklaroval.

Petr HOLUB, moderátor -------------------- Já bych se vrátil k tomu uzavírání krajských koalic. Vy tedy

máte tento model, bude vás následovat ještě někdo, nějaký jiný budoucí hejtman?

David RATH, místopředseda poslaneckého klubu ČSSD -------------------- No, tak, když jsme přišli my

s tím návrhem, tak se mnozí kolegové usmívali. Dneska za mnou chodí čím dál tím víc kolegů z

různých ...

Jana ŠMÍDOVÁ, moderátorka -------------------- Chtějí know-how?



David RATH, místopředseda poslaneckého klubu ČSSD -------------------- ... krajů a vážně to zvažují.

Čili já jsem zachytil, že v řadě dalších krajů České republiky dneska vážně uvažujou, že ta menšinová

vláda není vlastně vůbec nic tak špatného.

Petr HOLUB, moderátor -------------------- A o jaké jde kraje? Já jsem tedy slyšel, že o něčem takovém

uvažují v Královéhradeckém kraji, je ještě nějaký takový jiný kraj?

David RATH, místopředseda poslaneckého klubu ČSSD -------------------- Já jsem něco zaslechl o

Jihomoravském, Královéhradeckém, možná budou i některé, některé další, takže uvidíme. Samozřejmě

ono záleží, tady se liší trošku kraj od kraje, protože my jsme se vlastně dostaly jenom čtyři subjekty,

přičemž tři významné do středočeského krajského zastupitelstva. Ale v těch jiných krajích trošku ty

síly jsou jiné a ten počet subjektů je tam jiný.

Jana ŠMÍDOVÁ, moderátorka -------------------- Leckde také ČSSD utržila větší vítězství než vy, tam to

bylo relativně těsné. Když se podíváte na ten ...

David RATH, místopředseda poslaneckého klubu ČSSD -------------------- No, počtem třicet pět

procent má ..., víc než ..., my jsme měli třicet pět procent, víc než třicet pět procent má, mají, tuším,

jenom tři kraje v ČSSD, čili my jsme, teď nevím, jestli třetí nebo čtvrtí nebo pátí nejlepší ze všech

třinácti krajů, což není teda špatný výsledek. Když si vezmete, že Středočeský kraj byl vždycky baštou

ODS a ODS si tady nepřipustila prohru a minule měla čtyřiačtyřicet procent. Ono jinak se asi ODS

poráží na severní Moravě, kde ODS nebyla nikdy moc pevná v kramflecích, a jinak se poráží ve

středních Čechách, kde si hodně věří.

Jana ŠMÍDOVÁ, moderátorka -------------------- Ostatně ty vaše šance přece jenom před tím, než ta

mapa zoranžověla, nebyly tak výrazné, jako tomu třeba bylo právě na té Moravě. Říkalo se, že Čechy

zůstanou modré a Morava bude oranžová. Vy jste si ty šance vnitřně dával, byl jste přesvědčen o tom,

že zvítězíte?

David RATH, místopředseda poslaneckého klubu ČSSD -------------------- Tak za prvé, pokud nejste

přesvědčen, že zvítězíte, tak nikdy nezvítězíte, čili přesto, že člověk musí být na jednu stranu realista,

realisticky to zhodnocovat, tak na druhou stranu musíte do toho jet s plným nasazením, protože

dovedete si představit, pak by nemělo cenu, aby byly koňské dostihy a sprint a maratón, protože

vždycky je tam dopředu nějaký favorit a všichni ostatní by si pokrčili rameny a řekli by: "No, on to

vyhrál vždycky, je nejlepší, tak my ani do závodu se nepřihlásíme a on tam poběží nebo pojede sám,

že jo." Čili tohle je taky takový trošku závod, kdy sice vy víte, že někdo je favorit, že má nějaké zlaté

medaile už za sebou, ale vy si věříte, že máte šanci ho dostat, porazit. Samozřejmě racionálně víte, že

ten člověk tedy těch zlatých medailí má na tom krku víc než vy, tak má větší možnosti.

Petr HOLUB, moderátor -------------------- Pan předseda ČSSD Jiří Paroubek vydal jakousi směrnici

nebo já nevím, jestli to je směrnice nebo nějaký příkaz, že se nesmí uzavírat koalice s občanskými

demokraty v krajích. Myslíte si, že budou všechny kraje tento jeho názor nebo směrnici respektovat?

David RATH, místopředseda poslaneckého klubu ČSSD -------------------- Ona to není směrnice, ono je

to spíše doporučení.

Jana ŠMÍDOVÁ, moderátorka -------------------- Rozkaz to není?

David RATH, místopředseda poslaneckého klubu ČSSD -------------------- Ne, určitě ne. My nejsme

vojenská jednotka, my jsme demokratická politická strana, byť se silným předsedou, že jo, tak ale

pořád je to demokratická strana, kde ta diskuse a hlasování probíhají velmi často a často bývá

předseda přehlasován dokonce, že to třeba není vždycky popsáno každý den v médiích, tak to je jedna

věc, ale to je realita. Čili je to názor našeho pana předsedy, já ten názor naprosto sdílím v tomto

případě. Musím říct, že má racionální jádro. Víte, ono spojit se s ODS, já nevylučuji, že třeba někde v

nějakém uspořádání v jednom nebo možná ve dvou krajích prostě nic jiného nezbyde, prostě jiné

uspořádání nebude možné. Čili, když z těch třinácti krajů toto bude v jednom nebo ve dvou, tak

vždycky se to dá vysvětlit těma konkrétníma podmínkama, ale bylo by tragické, doslova tragické pro

naše voliče a pro nás tím pádem, kdybychom se spojovali s ODS, protože lidi nás volili jako alternativu

k ODS, jako něco jiného a samozřejmě by se právem cítili podvedeni, kdyby po volbách najednou se

sociální demokracie místo toho, aby byla tou alternativou, padla do obětí s ODS a najednou jsme ten

program začali. Na druhou stranu si dovedu představit, že třeba v jednom kraji, kde jsem to zaslechl, v

Ústeckém, že ODS deklarovala, že bude hlasovat pro zrušení poplatků v nemocnicích a bude hlasovat

...

Jana ŠMÍDOVÁ, moderátorka -------------------- To vás překvapilo?



David RATH, místopředseda poslaneckého klubu ČSSD -------------------- Tak docela ano, vždyť oni to

tak nějak hodně za to bojovali, že jo, a že dokonce půjdou proti privatizaci nemocnic a budou souhlasit

s těmi neziskovými organizacemi, takže tam, kde v podstatě, když to řeknu, ODS zoranžoví a přejde na

naše programové pilíře, tak si dovedu představit, že je to i vysvětlitelné našim voličům, ale i přesto

bych nebyl rád, aby to byl převažující model.

Petr HOLUB, moderátor -------------------- Na druhé straně lze dočíst v komentářích, že vlastně země

pouze neoranžoví, ale přímo rudne, protože vy jste předvojem návratu komunistů k moci. Ty koalice s

komunisty tedy budou také tak výjimečné jako s ODS, nebo naopak budou častější?

David RATH, místopředseda poslaneckého klubu ČSSD -------------------- Já si myslím, že ta

výjimečnost těch koalic s komunistickou stranou by měla být asi tak na stejné úrovni jako s ODS, to

znamená, pokud vznikne někde jedna, dvě, nevidím to jako zásadní problém. Kdyby se to stal obecný

model převažující ve všech krajích, tak bych to už taky jako problém viděl. Konečně já si myslím, že je

v zájmu i komunistické strany a její zachování jako strany, aby netrvala a nechtěla se tak přitulit a

přimknout příliš k sociální demokracii. Víte, jak dopadají strany, které se přitulí příliš těsně k tomu

velkému subjektu. Takhle se tulila ODA, neexistuje, takhle se tulila Unie svobody k ODS, neexistuje,

lidovci, jak se začli tulit těsně k ODS, přestali prakticky existovat a u zelených to vypadá na podobný

vývoj. To znamená Martin Bursík, jak se moc tulí k Topolánkovi, tak může nastat situace, kdy voliči

nebudou cítit důvod ho volit, protože nebude alternativou. A pokud my tady trošku, nebo já aspoň v

těch středních Čechách komunistickou stranu trošku jako odstrkuji a říkám - podívejte, my jistě máme

celou řadu programově podobných bodů, ale vy buďte rozumní. My z některých důvodů s vámi

nechceme jít do koalice, ty důvody jsou evidentní, jasné a vy na druhou stranu, pokud nechcete

zaniknout, tak byste sami ve svém zájmu si měli dělat trošku i svoji politiku.

Jana ŠMÍDOVÁ, moderátorka -------------------- No, nicméně nebylo by lepší, aby KSČM zanikla?

Nakonec se stále nevyrovnala s minulostí. Nyní se hovoří o hrozných říších, že se nepodařilo KSČ,

komunisty nezreformované zakázat hned po listopadu, takže by se tulili, tulili, až by se vytulili a mohli

bychom se jich zbavit.

David RATH, místopředseda poslaneckého klubu ČSSD -------------------- To je zajímavá představa,

ovšem víte, já mám pocit, že ten český model je možná lepší než model v některých těch jiných

zemích, kde komunistická strana zanikla po tom osmdesátém devátém a transformovala se nebo

přelezla do jiných politických subjektů, čili já myslím, že tady je možná i ten vývoj České republiky v

tomto čestnější a transparentnější, protože tady zůstala komunistická strana jako určitá pokračovatelka

té předlistopadové, byť oni taky se trochu od ní odtáhli, ale ne tak, jak bych si já třeba představoval, já

bych si ten předěl představoval možná tvrdší, ostřejší, jasnější, ale přece jenom oni se trochu odtáhli,

ale ne úplně, takže tady každý volič si může říct, jestli je to čestné, není to čestné takovou stranu volit

a proč, nebo nevolit. A v okamžiku já mám strach, že kdyby úplně zanikla, že nezaniknou její voliči,

nezaniknou její členové, nezaniknou její funkcionáři a představa, že většina z nich odejde z politiky,

ne, já mám obavu ...

Jana ŠMÍDOVÁ, moderátorka -------------------- Že přijdou do ČSSD například?

David RATH, místopředseda poslaneckého klubu ČSSD -------------------- No, pánbůh ví, někteří

dokonce v minulosti přešli do ODS, jiní do jiných stran a zmizelo by to, přitom ti lidé samozřejmě by

zůstali. Čili myslím si, že je daleko férovější, když tady ta strana existuje a pokud voliči jí zůstanou

věrní, tak je to normální politická strana. Ale já si myslím, i ten vývoj ukazuje, že postupem slábne

taky, že prostě tady ta role těch menších stran bude asi slábnout. Navíc, víte mně nepřijde úplně fér

jenom ukazovat na komunisty a ono se zapomíná na lidovce. A vzpomeňme, vždyť lidovci tady s

komunisty vládli v národní frontě, měli své ministry, konečně slavný ministr zdravotnictví za

komunistického režimu Plojhar, to byl kněz, lidovecký funkcionář. Čili oni se aktivně podíleli na všem

od padesátých let. Minimálně mlčeli ke všem těm věcem. Dokonce se obávám, že tak drobně

připomáhali u všech těch špatností a zlých věcí, co se tady děly, a teď se ukazuje jenom na tu

komunistickou stranu a říká se - vy jste se nevyrovnali s minulostí, vy nesete ten hřích té minulosti a

že by se to připomínalo bratrům a sestrám z lidové strany, tak to se moc nepřipomíná, což je chyba.

Petr HOLUB, moderátor -------------------- A to vypadá, jako že nechcete uzavřít vůbec nikde žádnou

koalici s lidovci. Ve středních Čechách, tam lidovci mají asi ...

David RATH, místopředseda poslaneckého klubu ČSSD -------------------- Tam já mám ..., já mám

velkou výhodu, tam se mi splnilo, ...

Jana ŠMÍDOVÁ, moderátorka -------------------- Nicméně na jižní Moravě ...



David RATH, místopředseda poslaneckého klubu ČSSD -------------------- ... splnil sen a lidová strana

přestala existovat ve středních Čechách jakožto v minulých volbách i v Praze, to je na těch českých

zemích velmi sympatické, že tady v podstatě ta lidová strana de facto zaniká jako nečitelná,

neuchopitelná politická strana.

Petr HOLUB, moderátor -------------------- Ale jinde s nimi můžete jít do koalice na Pardubicku, na

Moravě?

David RATH, místopředseda poslaneckého klubu ČSSD -------------------- Tak jistě, to je věcí, uvážení

kolegů, jak to dají dohromady. Já vám můžu říci, že z mého pohledu nevidím téměř rozdíl zásadní jít

do koalice s komunistickou stranou nebo s lidovci, protože mám pocit, že ani jedna z těch stran se

pořádně s tou svoji nepovedenou minulostí prostě pořádně nedokázala chlapsky vypořádat.

Petr HOLUB, moderátor -------------------- Vy jste teď nedávno vyhráli poměrně vysoko volby, bylo to

dost překvapivé. Víte, proč vám lidé dali tolik hlasů, protože nabízí se třeba názor, že vlastně nevolili

ani tak vás, že šlo pouze o protestní hlasy proti vládě Mirka Topolánka.

David RATH, místopředseda poslaneckého klubu ČSSD -------------------- Tak bylo by asi nepravdivé,

ba dokonce neskromné tvrdit, že nás všichni voliči volili jenom kvůli tomu, že jsme úžasní a báječní.

Vždycky je to ve srovnání. Víte, celý život je o srovnání. Zaměstnání si vybíráme a srovnáváme z

nabídky, životní partnery si vybíráme a srovnáváme z toho, co vlastně ..., jaké jsou naše šance.

Racionálně takhle se chovají i lidé ve volbách. V podstatě taky srovnávají a tady to srovnání

jednoznačně vyplynulo ve prospěch sociální demokracie, ve prospěch našeho programu, ve prospěch

toho, co jsme nabízeli, to znamená zrušení poplatků, ukončení privatizace nemocnic, nepřipuštění

privatizace domovů důchodců, domovů sociální péče, to tedy byly takové ty hlavní pilíře toho našeho

programu a myslím si, že lidi tím jednoznačně škrtli de facto Topolánkovu reformu.

Petr HOLUB, moderátor -------------------- To tedy znamená, že tyto konkrétní věci vy jste nabízel při

kampani voličům a oni právě na tyto reagovali, na poplatky na privatizaci nemocnic?

David RATH, místopředseda poslaneckého klubu ČSSD -------------------- Ano, já myslím, že to byl ten

kontrast mezitím, co vlastně plánuje a dělá vláda ODS, vláda Mirka Topolánka. Oni to někdy dělali i v

těch krajích, třeba v tom středočeském tu privatizaci nemocnic. A my jsme říkali: "Tato cesta se nám

nelíbí, my chceme jít úplně jinou cestou, ty poplatky zrušit, nemocnice neprivatizovat, udělat z nich

neziskové organizace." Čili myslím si, že ti lidé viděli ten kontrast a vybrali si ten kontrast a vybrali si

prostě jednu tu stranu po zvážení toho, jak jim vadí ta politika Mirka Topolánka.

Jana ŠMÍDOVÁ, moderátorka -------------------- Takže vyšla vaše strategie, když jste vsadili na

celostátní témata. Copak lidé je nadřadili těm problémům krajským, skutečně krajským, protože jak

říká téměř každý politik, chodník a vodovod není ani červený, ani oranžový, ani modrý, ani jakýkoliv

jiný.

David RATH, místopředseda poslaneckého klubu ČSSD -------------------- Ono je to těžké, podle čeho

se lidé mají rozhodovat. Krajské volby už jsou volby do poměrně rozsáhlých celků. To už připomíná

spíše celostátní volby. Ono takhle je to ve většině zemí i v cizině, ne všude, ale ve většině zemí to

takhle funguje, že v podstatě ti lidé vystavují jakýsi mezisoučet, meziúčet té vládě, která zrovna

vládne. Když mají pocit, že vládne dobře, tak jejich strany mají zelenou nebo větší šanci, když ti lidé

jsou nespokojeni, dají to najevo. Ukázalo se to u Špidlovy vlády, konečně Mirek Topolánek tehdy hřímal

- vystavme žlutou, červenou kartu Špidlově vládě. My jsme to teď otočili, protože je to logické, tak

jsme zase říkali vystavte účet, vystavte červenou kartu Topolánkově vládě. A ti lidé toto přijímají,

berou to jako správnou věc a já to taky jako správnou věc beru, protože víte taková ta debata, jak

chtěli hejtmani, abychom se trumfovali, že Petr Bendl řekl, že opraví sto padesát kilometrů silnic, což

on v těch debatách říkal, a abych já na to vynesl trumf a řekl: "Rath opraví sto sedmdesát kilometrů

silnic," tak já nevím, jestli vás by to přesvědčilo, že zrovna toho Ratha kvůli těm dvaceti kilometrům

silnic navíc ve středních Čechách budete volit. Lidi v tomhle, myslím, mají takový ten zdravý selský

rozum a ví, co je prostě pro ně důležité a ví, že zásadní rozdíl třeba v počtu kilometrů opravených

silnic, chodníků nebo zametených měst nebude dramaticky rozdílný. On může mít rozdíly, ale nebude

to prostě dramaticky rozdílné, aby Petr Bendl opravil sto padesát kilometrů a Rath opravil tisíc

kilometrů, prostě proto, že ta ekonomická realita je nějaká a i když my třeba si myslíme, že se budeme

chovat jinak, budeme víc přemýšlet, chovat se ekonomičtěji, takže věříme tomu, že těch kilometrů

opravených silnic, chodníků, nových lesů, cyklostezek bude o něco víc, než kdyby vládl Petr Bendl, tak

ale přesto to není takový argument, který bych řekl, že by vedl lidi k tomu, aby nás volili. Oni nás

skutečně volili, protože chtěli změnu.

Petr HOLUB, moderátor -------------------- Ta vaše strategie tedy vyšla mimořádně dobře, to je pravda.



Ovšem váš rival, dosluhující hejtman Petr Bendl, o kterém jsme už teď mluvili, tak ten před volbami

poukazoval na to, že vaše sliby jsou populistické, protože v krajském rozpočtu nejsou peníze na

zrušení poplatků, na zvýhodněnou dopravu pro školáky a studenty.

Petr BENDL, hejtman Středočeského kraje /ODS/ -------------------- Můj /nesrozumitelné/ byl jeden z

prvních, kdo křičel - zaveďte poplatky ve zdravotnictví, a teď říká - já bych všechny poplatky prominul,

to se prostě nedá. To, ať si o tom lidi udělají sami obrázek. Já jsem přesvědčený, že za rok bude říkat

přesně zase to, co se mu hodí, když to bude jinak. A zavedení rozumné míry poplatků bylo podle mého

hlubokého přesvědčení potřeba, nemá-li někdo na tu situaci, je potřeba, aby tady zabralo ministerstvo

práce a sociálních věcí. Ten zdravotní systém by neměl dotovat ten sociální a sociální by měl, řeknu

pečovat o to, že jestli se někdo ocitne v nouzi, měl by mu ten systém pomoct, navíc to zastropování na

těch pěti tisících za rok, je, myslím, správné řešení, pokud se s ním ještě pohne směrem dolů, to už je

věcí parlamentu. To my jako kraj nejsme schopni ovlivnit. Tady jde hlavně o to, že se říká vždycky těm

lidem jenom to, co se hodí. Není tady odvaha říct jim některý nepříjemný věci a spíš se jim teď za

každou cenu říká - všechno dostanete, budete mít jízdný, budou školní autobusy budou zadarmo,

poplatky budete mít zadarmo, ale odkud se to vezme, jestli se to vezme z Programu obnovy venkova,

spotřeby kanalizací nebo jestli se to vezme ze silnic, nebo odkud, ze škol středních, to už moc

nezdůrazňují, protože to není populární.

Petr HOLUB, moderátor -------------------- Takže ta otázka zní, jak chcete tyto své plány uskutečnit?

David RATH, místopředseda poslaneckého klubu ČSSD -------------------- Problém s Petrem Bendlem

je, že on neustále říká něco jiného. Po volbách za mnou přišel, že by rád byl hejtmanem v naší vládě,

což mě dost překvapilo. Tak jsme mu řekli, že to snad nemyslí vážně, tak to zase změnil. Pak řekl,

když mu Topolánek nabídl ministra, že nechce být ministrem. Včera jsem se v rozhovoru v novinách

dočetl, že by zase chtěl být ministrem, stejně je to i s těmi penězi. On prostě neříká pravdu. Loňský

rozpočet Středočeského kraje skončil osmsetmilionovým přebytkem, tedy skoro jednu miliardu.

Letošní, protože ti úředníci už za mnou chodí, jak jako už vědí, že se bude přepřahat, tak už chodí a

říkají, že ten přebytek letos bude asi pět set milionů, velmi podobný tomu loňskému. Možná se ptáte,

proč to tak je. No, je to prostě fígl Petr Bendla. On schválně v tom rozpočtu vždycky podcenil ty

příjmy, pak mu rozpočet skončil přebytkem a o tom přebytku už nemusí rozhodovat celé

zastupitelstvo, kde je na to vidět, ale pěkně si to tam rozdělila rada složená z převahy ODS a loni to šly

ty peníze do velmi podivných aktivit, celých osm set milionů se tak jako rozkutálelo. Mám pocit ...,

dělá to na mě až dojem jako různým kamarádům tu na nějaký fotbalový klub, tu na něco ..., prostě že

se to tak jako potichounku na konci roku rozkutálelo. Čili, když už, a to nejdu do toho rozpočtu jako

takového, kde si myslím, že je taky nějaká rezerva ve vlastním rozpočtu, ale když už vezmu jen tento

přebytek, tak, když by ty poplatky přišly na těch sto milionů, a to je spíš ta horní hranice, tak nám

ještě čtyři sta milionů dalších zbyde.

Jana ŠMÍDOVÁ, moderátorka -------------------- Vy jste zmínil to úřednictvo na krajském úřadě, tak ti

už se tulí nebo jak vypadá? Budete dělat nějaké zemětřesení nebo kádrovat ty lidi, koho si ponecháte,

kdo tedy bude muset z vašeho úřadu odejít?

David RATH, místopředseda poslaneckého klubu ČSSD -------------------- Tak je logické, že při

výměně těch politických reprezentací dojde i k výměně těch špiček, čili určitě nemusí mít strach lidé

na pozici referentů a takových, kteří prostě pracují každý den, dělají nějakou svoji agendu a pokud

tihle lidé to dělají dobře tu svoji agendu, tak nemusí mít strach, že někdo je bude kádrovat, trápit,

nebo dokonce zkoumat, jestli nejsou členi té či oné politické strany. To si myslím, že je každého věc a

tam určitě ta úroveň, řekněme, toho referenda, těch úřednických míst, tam nemusí být vůbec žádný

strach. Samozřejmě problém nastává v tom nejbližším okolí toho vedení, to znamená ředitelé odborů,

tam určitě ke změnám dojde, protože to jsou lidé, kteří vlastně tu politiku uvádějí do reálného života a

na nich hodně záleží, jak ten úřad je vnímán a jak funguje. Samozřejmě mění se náměstci, mění se ta

rada, to je automatické. A to nejbližší okolí asi hejtmana, protože já si těžko dovedu představit, že tam

jsou i lidské vazby, je to logické. Když někdo osm let třeba pracoval těsně přímo pod hejtmanem

Bendlem, tak k němu má nejspíš nějaký lidský vztah a málokdo je pak schopen přepřáhnout a

přesednout a mít stejně dobrý lidský vztah k tomu novému šéfovi. Čili já dokonce si myslím a podle

mých zpráv řada těchto lidí dává výpovědi sama a já to naprosto chápu, já bych se asi choval stejně,

pokud by můj bezprostřední šéf odešel, tak bych asi chtěl odejít s ním, pokud bych s ním dobře

vycházel. Čili ta špička jistě, pak musíme prověřit, tam je celá řada různých organizací navázaných,

domov důchodců, nemocnic. U těch pěti nemocnic je to jasné, tam to bylo čistě obsazeno podle

stranického klíče ODS, tam sedí třeba Rubáš, jsou tam ve správních radách lidé jako třeba Tluchoř,

Cabrnochova rodina, čili tam samozřejmě ty změny budou potřeba jednak kvůli jejich konkrétním

selháním, které mně vadí, například privatizaci některých provozů, nebo podivným investicím, které se



mi nelíbí, ale současně jsou tam i úzké rodinné či stranické vazby a skutečně úzké, nejsou to nějací

řadoví členové ODS, ale když tam sedí třeba předseda klubu poslanců Tluchoř, tak asi nemůže čekat,

že tam zůstane, nebo když tam sedí v dozorčí radě jako šéf primátor za ODS v Mladé Boleslavi, tak asi

nemůže čekat, že on tam zůstane v té nemocnici dál.

Jana ŠMÍDOVÁ, moderátorka -------------------- Ještě, než se vrátíme zpátky do té vysoké politiky, tak

mi řekněte, jak bude vypadat život obyčejné mladé rodiny, dejme tomu, v kokořínském údolí za

hejtmana Davida Ratha? Zatím to vypadá tak, že dopravní obslužnost je skoro nulová, děti se vozí do

školy svépomocí, je tam minimum pracovních příležitostí. Tak, když vás ti lidé třeba volili, tak co jim

nabídneme, jak se zlepší jejich život?

David RATH, místopředseda poslaneckého klubu ČSSD -------------------- Tak my jsme dali konkrétní

sliby a já v tuhle chvíli skutečně nedovedu asi říci, zda konkrétní rodina v nějaké chalupě v

kokořínských lesích to pozná okamžitě, nebo za čas, ale určitě to pozná. Pozná to v okamžiku, kdy

začnem realizovat sliby, to znamená, zrušíme poplatky v nemocnicích. I tato rodina, když pak pojede

na pohotovost do své nemocnice, tak by to měla mít bez toho poplatku. Zrušíme poplatky za položku

na receptu, dokonce já do budoucna chci udělat i takové ..., vést ty nemocnice k tomu, aby zavedly

třeba dodávkovou službu na léky. To znamená, když ten pacient bude ze vzdálenějšího místa, aby

mohl zavolat do té nemocniční lékárny. Nejenom, že tam dostane bez poplatku, ale pokud to bude

třeba více léků, asi nepojedou s jedním acylpyrinem, ale více léků, takže mu ta lékárna bezplatně tam

pošle auto a vyzvedne recepty a doveze příslušné léky. Čili třeba zrovna pro tyhle odlehlé části to může

být zajímavá služba. Já ty nemocnice k tomuto budu tlačit. Dál určitě minimálně chci, aby do půlroku

měli k dispozici v nějaké té své nemocnici, krajské nemocnici zubní pohotovost, zubní ambulanci po

dobu dvaceti čtyř hodin, to taky nemají. A pokud mají děti, tak by na ně mohla dopadnout ta další

naše změna, to jest, že by od příštího školního roku mohli mít školní autobus zdarma, tedy cestu do

školy a ze školy pro své děti zdarma. A to by určitě taky ocenili. Čili vidíte, že pár zcela konkrétních

věcí, které ti lidé ocení, a pak věc, víte, já bych hrozně rád, nejenom, jak se to děje dnes, že se stavěly

silnice nebo opravovaly silnice, já budu tlačit na ten úřad, abysme to dělali jako komplexní projekt, to

znamená, když se dělá velká rekonstrukce silnice, aby se nedělala bez toho, aby třeba vedle vedla

izolovaná cyklostezka. Na to se úplně ..., to se úplně pomíjelo. Prostě není přece ..., stávající krajský

úřad to dělal tak, že na silnice dal ceduličky, že tudy vede cyklotrasy. No, to je sice hezký, ale přejede

vás mezitím náklaďák. Čili aby skutečně třeba zvlášť děti, rodiny s dětma mohly se té cyklistice

věnovat bezpečně, tak prostě tam, kde je ten kraj, bude investovat do rozsáhlejší rekonstrukce, ne

tedy jenom toho zalepení těch děr, ale rozsáhlejší rekonstrukce nějaké silnice spojující nějaké dvě

města, dvě obce, tak, aby součástí toho byla i nová vedle vedoucí bezpečná prostě cyklostezka. I to,

myslím, že by pak mohli ovlivnit. V téhle souvislosti se mi líbí a do budoucna bych to rád, aby kolem

těch velkých měst, pokud možno ty cyklostezky spojovaly ta sídla okolo, protože tam by mohl být pak

takový ten pařížský projekt i vlastně půjčoven těch kol. Ti lidé by si mohli vzít kolo a dojet prostě do

zaměstnání aspoň třeba v létě na tom kole. V Paříži je to velmi frekventované, dobře užívané. Já jsem

si to tam prohlížel a moc se mi to líbilo.

Petr HOLUB, moderátor -------------------- Když už mluvíme o těch silnicích, vy jste pro mě překvapivě

pochyboval o dosavadní /nesrozumitelné/ vedení Středočeského kraje. Petr Bendl a jeho lidé

prosazovali dálnici D3 na České Budějovice trasou přes Posázaví a severozápadní okruh okolo Prahy,

tam doporučovali trasu přes Suchdol a Dolní Chabry, tedy vlastně přes zastavěné území v hlavním

městě. Změní se tato politika? On ..., po té změně již léta volají dotčené obce, například starosta

Suchdola Petr Hejl a ...

Petr HEJL, starosta Suchdola -------------------- Ty důvody, proč je ta trasa jižní špatná, je

neekonomická, je neekologická. Bylo provedeno v roce 2002 posouzení vlivu stavby na životní

prostředí z dlouhodobého pohledu byla doporučena trasa severní. Další jaksi aspekt je nebezpečná,

nevyhovuje řadě českých a evropských předpisů. V tomto detailu třeba se jaksi na té trase míchá

tranzitní a vnitroměstská doprava, což vlastně se prakticky zažívá na Barrandovským mostě a Jižní

spojce se všema důsledkama a to by vlastně mělo vzniknout na Suchdole. Netvoří vlastně okruh kolem

Prahy, protože prochází přes, přes zastavěný území, přes několik přírodních památek a jedním taky z

negativních důsledků je, že se vytvořilo propojení mezi městským okruhem a tímhle tím silničním

okruhem přes Dejvice, třída Jugoslávských partyzánů, protože ty okruhy jsou hodně blízko k sobě. V

Suchdole je od roku 27 jaksi jakoby územní rezerva, protože v dvacátém sedmém roce vládli na

Suchdole komunisté, zadlužili se a povolili elektrárenské společnosti natáhnout linku vysokého napětí

přes Suchdol, tím tam vzniknul koridor. A takže ten se nabízí jako na využití té trasy, také v půlce

třeba třicátých let a za druhé světové války Němci navrhovali dálniční okruh kolem Prahy v této stopě,

což tehdy asi bylo jaksi správné. Bohužel asi urbanisticky nezodpovědné a neomluvitelné je to, že

vlastně po těch sedmdesáti letech se umisťuje ten okruh do stejné stopy.



David RATH, místopředseda poslaneckého klubu ČSSD -------------------- Začnu tou věcí, která mně

připadá jednoznačnější, to jest ten okruh Prahou. Když se na to podíváte na logiku věci, tak mně

připadá daleko logičtější udělat nejprve tu severní variantu, která je sice o něco delší, ale podle těch

propočtů vychází podstatně laciněji a je jednodušší. Nemusíte tam razit tunely, je tam jednoduchý

jeden most, žádná ta složitost suchdolská několikapatrový most a tak dále, čili já dokonce jsem už teď

zadal nějakým lidem, ať se začnou dívat na to, zda Středočeský kraj by nemohl začít své územní řízení

na dokončení této severní varianty. Ono to má i logiku, protože to půjde málo obydlenými oblastmi, čili

to v podstatě skoro žádné lidi nezasáhne, možná někoho, ale ze vzdálenosti, já vím, že když jsem dělal

na záchrance, tak z některých těch vesniček ti lidé říkali - tady má vést půl kilometru od nás dálnice,

to bude špatný. Já bydlím v Hostivici a mám tam půl kilometru od sebe dvě dálnice a není to žádná

tragédie, čili když se to dobře udělá, tak tahle vzdálenost toho půlkilometru, horší je, když vám to vede

hned za barákem. Čili tady v podstatě je dotčeno míň lidí, bude to lacinější, mohlo by to být daleko

rychlejší, protože tam nemusíte razit tunely, takže teoreticky, kdyby všechno šlo, tak koncem mého

možného volebního období už by ta varianta mohla být téměř dostavěna, zatímco ta suchdolská, té se

podle mě nedočkáme za deset let. Čili chceme-li ulevit okolí Prahy a propojit města jako je Mladá

Boleslav a Kladno, aby ti lidé nemuseli jezdit skrz Prahu, tak v podstatě tohle je priorita. A tam já budu

chtít napřít svoje síly. Snad s tímto uspěju, protože pánbůh ví, jaké jiné zájmy tam jsou, protože ten

zdravý rozum se tomu brání. Ty České Budějovice, to je složitější. Tam je určitě potřeba, aby do jižních

Čech vedla dálnice. Mně přijde logičtější nejdřív dostavět tu přes Příbram, tu rychlostní silnici. To

myslím, že by mohlo být i jednodušší. Na druhou stranu do budoucna se neobejdeme ani bez dálnice

na České Budějovice kolem Benešova, ale je otázka, jak moc to musí zasáhnout do těch cenných

území.

Jana ŠMÍDOVÁ, moderátorka -------------------- Tak a my se opět, jak jsme si už řekli, vracíme k té

takzvané vysoké politice. Pane Rathe, existuje podle vás možnost, že se podaří svrhnout koaliční vládu,

budete v tom podnikat nějaké další kroky, budete vyvolávat další hlasování o nedůvěře? Zatím se vám

to nikdy nezdařilo, tak, jak to bude teď?

David RATH, místopředseda poslaneckého klubu ČSSD -------------------- Tak ta vláda, to asi všichni

ví, je dost podlomena, hodně ji podlomily ty volby. Pro mě je trošku překvapením postoj Mirka

Topolánka, protože zdá se, že on vůbec odmítá vnímat realitu. Trošku mně v tom připomíná Jakeše.

Prostě společnost je proti němu, dokonce i podstatná část jeho vlastní strany je proti němu a on stále

si trvá na svém.

Petr HOLUB, moderátor -------------------- Zase se to příliš neliší od toho, za zažili vaši premiéři Miloš

Zeman a Stanislav Gross.

David RATH, místopředseda poslaneckého klubu ČSSD -------------------- No, ale ti, všimněte si, ti na

to reagovali. Když to viděl, vnímal Miloš Zeman, že ta podpora ve společnosti není velká, tak nechal

zvolit Vladimíra Špidlu a řekl, že dál už kandidovat nebude. Stanislav Gross, to je kapitola sama pro

sebe, ale Špidla v okamžiku, kdy prohrál volby, tak v podstatě až na můj vkus příliš rychle to celé

složil, proto tam přišel Stanislav Gross. A Mirek Topolánek se naopak tváří, že on je velký bojovník a

bude bojovat tedy proti všem.

Jana ŠMÍDOVÁ, moderátorka -------------------- Bojovnost mu možná přiznáváte.

David RATH, místopředseda poslaneckého klubu ČSSD -------------------- Ale jo, ale víte, ono má ...,

musíte si taky přemýšlet, jestli ta bojovnost má nějaký smysl. Ono bojovnost pro bojovnost je taky k

ničemu, že jo. Pak to vede k tomu, že tlučete fotografa. Čili on člověk musí vědět, kdy má cenu

zabojovat a já chápu, že politik se má porvat třeba o nějaký svůj cíl, nějakou svoji vizi a třeba i

nekompromisně, ale tady já mám pocit, že on bojuje o život, o přežití v pozici šéfa ODS, přežití šéfa

vlády a nikdo už v tom nevidí žádný smysl. Dokonce i podstatná část jeho vlastních spolustraníků v

tom vlastně nevidí smysl. Tady mě zaráží naprostý nedostatek nějaké té sebereflexe. Já prostě chápu,

že je to těžký, ale to, že on jde do boje i už s podstatnou částí své strany a téměř v přímém přenosu si

podřezávají hrdla navzájem, tak to je pro mě velkým překvapením, to v demokraciích nebývá zvykem.

Petr HOLUB, moderátor -------------------- Tudíž ta alternativa, že by Topolánek zůstal premiérem,

našel by se nějaký předseda, tato vláda by pokračovala v nějakých reformách, nakonec v té sociální

oblasti mají leccos připraveno, tak to si myslíte, že je ještě realistické, nebo se budete snažit, aby ta

vláda padla?

David RATH, místopředseda poslaneckého klubu ČSSD -------------------- No, tak já bych byl nejradši,

kdyby ta vláda padla a udělám všechno proto, protože, jak říkáte, ty reformy, ty my považujeme za

extrémně nebezpečné. Čili samozřejmě bylo by lepší, kdyby ta vláda padla, úplně nejlepší by bylo,



kdyby Mirek Topolánek byl racionálně uvažující politik, tak by dnes se šel domluvit s opozicí na termínu

předčasných voleb a požádal opozici, aby mohl dovládnout jakoby přes evropské předsednictví, protože

na reformy už rezignujme, ta vláda nemá mandát dělat žádné reformy od voličů, prostě ten ztratila v

těchto volbách, to je jednoznačný, ale zase pravda měnit vládu uprostřed předsednictví, jde to, žádná

tragédie by to nebyla, ale je to přece jenom komplikace. A proč dělat komplikaci, když to není nutné?

Ta vláda stejně bude vysycena těmi schůzkami, tou organizací toho předsednictví, těmi společenskými

událostmi, čili svým způsobem nebude tu zemi stejně nějakým zásadním způsobem měnit, bude v

podstatě administrovat to předsednictví.

Jana ŠMÍDOVÁ, moderátorka -------------------- No, ale jakou pověst získáme v Evropě, když budeme

mít slabou vládu a ...

David RATH, místopředseda poslaneckého klubu ČSSD -------------------- Spousta zemí má slabou

vládu.

Jana ŠMÍDOVÁ, moderátorka -------------------- To vám nedělá starost, že si třeba uděláme ostudu na

evropském poli?

David RATH, místopředseda poslaneckého klubu ČSSD -------------------- Tak tu už jsme si udělali, že

jo, to už jsme si udělali takovými těmi kampaněmi "Evropě to osladíme" a tím, že do Evropy posíláme

Václava Klause, který vždycky, s kým mluví, tak ho pouráží, takže evropští politici jaksi mají husí kůži,

když jenom Václava Klause zahlédnout. Čili tam už ostudu máme a horší už to snad být ani nemůže,

takže tady z toho strach nemám. Ale tohle vidím jako racionální model. Kdyby Mirek Topolánek

uvažoval racionálně, vyřešil by si situaci v ODS, tam by byl zvolen asi nový předseda. On by dovládl

jako předseda vlády za to předsednictví a pak byly o zhruba rok předčasné volby. Není to nijak

dramaticky brzo. Máme na to zhruba třičtvrtě roku času a všechno by to mohlo jít v klidu, zvládlo by se

evropské předsednictví bez nějaké velké ostudy větší než je dneska. Bohužel mám pocit, že Mirek

Topolánek tohohle není schopen a že on kolem sebe bude kopat, jak dovnitř strany, tak do opozice,

bude mlátit na všechny strany a může to vyústit ve velmi problematickou situaci, může se zhroutit i to

evropské předsednictví, může se mezitím zhroutit vláda, může se rozpadnout i ODS z těch útoků. Čili

tady si myslím, že bohužel Mirek Topolánek jakoby nadřadil ten svůj čistě osobní cíl - já se chci udržet

a já jsem chlapák a všem to ukážu - nad zájem země, a to je chyba. Politik v takovéhle pozici musí mít

zájem země nad svůj osobní soukromý cíl.

Petr HOLUB, moderátor -------------------- Vaše nabídka pro ODS tedy zní, tato vláda, která teď má

důvěru, může dovládnout přes evropské předsednictví a pak se jenom dohodněme na předčasných

volbách, jiné podmínky byste neměli?

David RATH, místopředseda poslaneckého klubu ČSSD -------------------- Já o tom se snažím

debatovat uvnitř sociální demokracie, protože mně to přijde ...

Jana ŠMÍDOVÁ, moderátorka -------------------- S jakým úspěchem?

David RATH, místopředseda poslaneckého klubu ČSSD -------------------- Ale myslím si, že docela jo,

to vypadá jako racionální návrh a kdyby skutečně všichni uvažovali zcela racionálně, tak zvlášť ta ODS

by na to mohla i jít. Problém ovšem je, jak říkám, že s tím Mirkem Topolánkem je to velmi, velmi

těžké. Samozřejmě ta vláda by mohla jenom dělat věci související s tím evropským předsednictvím,

čili myslím, že by Julínek už třeba neměl žádné zákony předkládat, Nečas neměl, Kalousek neměl

žádné daňové zákony ..., prostě, že ta vláda by rezignovala na změny v oblasti českého zákonodárství

a řešila by pouze třeba krizové momenty související s finanční krizí, pokud by bylo potřeba, a věci,

které souvisí s evropským předsednictvím, i tak by toho měla plné ruce práce.

Jana ŠMÍDOVÁ, moderátorka -------------------- Takže podle vás by nepomohlo, ani kdyby Mirek

Topolánek zůstal v čele vlády a ten kabinet, dejme tomu, významně obměnil?

David RATH, místopředseda poslaneckého klubu ČSSD -------------------- Jak významně? To by museli

odejít skoro všichni, vždyť si to vezměte - Julínek - tragédie, Nečas - tragédie, Kalousek - velká

tragédie, Langer - velká tragédie, Říman - no, to snad nestojí za to ani komentovat, Řebíček - velké

problémy. Čili takhle by v podstatě musel, musel obměnit prakticky celý kabinet, což není možné. A ve

finále největší tragédie je Mirek Topolánek, takže to by skutečně musel odejít celý kabinet, první Mirek

Topolánek.

Petr HOLUB, moderátor -------------------- Nejednáte třeba o tom s jinými občanskými demokraty,

když nejde mluvit s panem předsedou?

David RATH, místopředseda poslaneckého klubu ČSSD -------------------- Tak já o takových jednáních
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prostě nevím, u nich nejsem, nejsem k nim přizváván, nevím, jestli vůbec něco takovýho běží, takže

víte nikdy nemůžete vyloučit, že někdo se s někým někde potká a probírá svoje představy, ale já o

takových jednáních jsem neslyšel, nemám o nich informace, čili domnívám se, že ani neprobíhají.

Petr HOLUB, moderátor -------------------- Čekáte, až budete osloveni, pokud budete?

David RATH, místopředseda poslaneckého klubu ČSSD -------------------- Asi tak. Já myslím, že si to

teď musí vyřídit především ODS uvnitř, protože pro nás se stává vlastně neuchopitelnou. Tam téměř

nemáte partnera.

Jana ŠMÍDOVÁ, moderátorka -------------------- Co se podle vás tedy stane do toho prosincového

kongresu ODS, to přece jenom je měsíc ještě, přes měsíc, pět neděl, takže ta strana podle vás bude v

nějaké permanentní krizi?

David RATH, místopředseda poslaneckého klubu ČSSD -------------------- Těžko říct. Na mě to dělá

dojem, že Mirek Topolánek, který byl po těch volbách zjevně otřesen a vykolejen, tak najednou se

jakoby vrací do té své původní šablony takového toho arogantního, agresivního politika, který nikomu

nic nedaruje, jak se říká, rozdává rány kolem sebe, to je i ten jeho přístup třeba k Pavlovi Bémovi a

pozor, já bych nechtěl, aby tady někdo měl pocit, že říkám, že Pavel Bém je lepší než Topolánek,

prostě já neumím mezi nimi zase zásadně diferencovat. Samozřejmě Pavel Bém se chová lépe než

Mirek Topolánek, ale ta obsahově ta politika bude asi dost podobná. Ale víte, před zraky veřejnosti, aby

někdo říkal: "Tak já teda výzvu přijímám," a ten říkal: "To přece není zápas dvou kohoutů," já nevím o

tom, že by některá demokratická strana v západní Evropě, která má předsedu vlády, se takhle chovala,

aby předseda vlády přes média vlastně vzkazoval nebo pokřikoval na svého prvního místopředsedu, že

teď si to teda spolu rozdáme a první místopředseda zase vzkazoval tomu předsedovi vlády, tak teď se

těš, teď si ty rukavice navléknu. Já mám pocit, že ztratili úplně soudnost.

Jana ŠMÍDOVÁ, moderátorka -------------------- Říká host dnešního Interview Studia STOP, poslanec

za ČSSD a budoucí hejtman. Ano, je to tak?

David RATH, místopředseda poslaneckého klubu ČSSD -------------------- Tak poslanec zatím jsem a

možná budu i tím hejtmanem, ale říkám možná, zatím to nenastalo.

Jana ŠMÍDOVÁ, moderátorka -------------------- Ve středních Čechách, David Rath. Děkujeme za váš

čas, názory, informace. Na shledanou.

Zvukový záznam pořadu naleznete v sekci Rádio na přání.

Autorizovaným pořizovatelem elektronického přepisu pořadů Českého rozhlasu je

Mediasearch. Texty neprocházejí korekturou.

Studio STOP
ČRo 6
Čas vysílání: Po - Pá: 22:10

Zvukový archiv pořadu ve formátu MP3.

Informace o službě Rádio na přání naleznete zde.

Stáhněte si podcast pro nejnovější audio záznamy tohoto pořadu.

Import do programu iTunes je dostupný zde.

Informace o formátu a službě podcast naleznete zde.

 

ČRo 6 pořad: Studio STOP  - Po - Pá: 22:10  

 
 

 (c) 2000 - 2008 Český rozhlas


